

## 豆梨铵转运蛋白基因PcAMT1-1和PcAMT1-2的克隆与功能鉴定

丛郁, 杨顺瑛, 金曼, 郝东利, 苏彦华

中国科学院南京土壤研究所土壤与农业可持续发展国家重点实验室, 南京 210008

Molecular Cloning and Function Analyses of Two Ammonium Transporter Protein Genes from *Pyrus calleryana*

CONG Yu, YANG Shun-ying, JIN Man, HAO Dong-li, and SU Yan-hua

State Key Laboratory of Soil and Sustainable Agriculture, Institute of Soil Science, Chinese Academy of Sciences, Nanjing 210008, China

- 摘要
- 参考文献
- 相关文章

Download: PDF (1147KB) [HTML](#) (1KB) Export: BibTeX or EndNote (RIS) Supporting Info

摘要 为探明豆梨 (*Pyrus calleryana* Dcne.) 铵转运蛋白基因家族成员的序列特征、生理功能和表达特点, 以豆梨幼苗为材料, 运用电子克隆与3'-RACE 技术获得2个铵转运蛋白基因PcAMT1-1和PcAMT1-2, 采用酵母互补和半定量RT-PCR 方法研究它们的生理功能与表达特点。结果表明: PcAMT1-1和PcAMT1-2 开放阅读框为1 518 bp 和1 515 bp, 编码的蛋白分别含505和504个氨基酸残基。PcAMT1-1和PcAMT1-2 分别与甜橙× 枳后代CpAMT (ABI52423) 和茶CsAMT1;2 (AB114913) 的同源性最高 (81.96%和78.31%)。PcAMT1-1和PcAMT1-2 转入酵母均能使铵转运体缺失突变菌株31019b 恢复NH<sub>4</sub><sup>+</sup>吸收能力, 在酸性条件下 (pH 4.8 或5.8) PcAMT1-1和PcAMT1-2 对31019b 的互补效果均优于中性条件 (pH 6.8)。NH<sub>4</sub><sup>+</sup>有毒类似物MeA<sup>+</sup>可以显著抑制转PcAMT1-1 酵母31019b 的生长, 该物质对转PcAMT1-2酵母31019b 无抑制效果; 谷氨酰胺合成酶抑制剂MSX 可有效抑制PcAMT1-2 对酵母31019b 的互补效果, 对PcAMT1-1 的互补效果无显著影响。正常供铵, PcAMT1-1 主要在叶中表达, PcAMT1-2 主要在根中表达; 无氮处理后, PcAMT1-1 和PcAMT1-2 在根中的表达先上调后下降; 重新供铵后, 它们的表达量恢复; 地上部的表达对上述处理无显著影响。综上所述, PcAMT1-1和PcAMT1-2 在豆梨中具有吸收或转运NH<sub>4</sub><sup>+</sup>的功能, 并可能具备不同的调控机制。

关键词: 豆梨 铵转运蛋白基因 克隆 表达特点 功能互补

Abstract: The objective of this study was to illuminate sequence feature, physiological function and expression characteristic of PcAMT1-1 and PcAMT1-2 from ammonium transport protein gene family in bean pear (*Pyrus calleryana* Dcne.). The cDNA sequences of PcAMT1-1 and PcAMT1-2 were cloned from bean pear seedlings by EST splicing and rapid amplification of cDNA ends (RACE) methods. The yeast complementation was adapted to preliminary study PcAMT1-1 and PcAMT1-2 physiological functions. Furthermore, their expression patterns were analyzed by semi-quantitative RT-PCR under different ammonium concentrations. The results showed that PcAMT1-1 cDNA had an open reading frame of 1 518 nucleotides encoding a polypeptide with 505 residues, while PcAMT1-2 cDNA had an opening reading frame of 1 515 nucleotides encoding a polypeptide with 504 residues. The deduced proteins of PcAMT1-1 and PcAMT1-2 had higher homologies (81.96% and 78.31%) with Citrus sinensis × Citrus trifoliata CpAMT (ABI52423) and Camellia sinensis CsAMT1;2 (AB114913), respectively. Both PcAMT1-1 and PcAMT1-2 were able to complement the growth defect of yeast (*Saccharomyces cerevisiae*) ammonium transport mutant strain 31019b. Furthermore, the complementary effect under acid condition (pH 4.8 or 5.8) was slightly better than neutral condition (pH 6.8). The presence of toxic NH<sub>4</sub><sup>+</sup> analog methylamine (MeA<sup>+</sup>) markedly inhibited the growth of yeast with PcAMT1-1, whereas yeast cells transformed with PcAMT1-2 can grow normally. L-methionine sulfoximine (MSX), the glutamine synthetase inhibitors, could effectively inhibit PcAMT1-2 complementary. However, it had no significant effect on PcAMT1-1. Under the normal NH<sub>4</sub><sup>+</sup> concentration condition, transcription of PcAMT1-1 was mainly in the leaves and PcAMT1-2 expressed mainly in the root. When NH<sub>4</sub><sup>+</sup> was depleted, PcAMT1-1 and PcAMT1-2 expression levels in roots increased firstly and then decreased. Moreover, their expression levels were recovered upon NH<sub>4</sub><sup>+</sup> resupply. However, their expression levels in shoots were not observably changed when the NH<sub>4</sub><sup>+</sup> concentration was changed. Taken together, both PcAMT1-1 and PcAMT1-2 play the roles in absorption or translocate NH<sub>4</sub><sup>+</sup> in bean pear, which maybe have different regulatory mechanisms.

Keywords: *Pyrus calleryana*, ammonium transport protein gene, cloning, expression feature, functional complementation

### Service

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ Email Alert
- ▶ RSS

### 作者相关文章

- ▶ 丛郁
- ▶ 杨顺瑛
- ▶ 金曼
- ▶ 郝东利
- ▶ 苏彦华

引用本文:

丛郁, 杨顺瑛, 金曼等. 豆梨铵转运蛋白基因PcAMT1-1和PcAMT1-2的克隆与功能鉴定[J]. 园艺学报, 2013, 40(11): 2115-2126

CONG Yu, YANG Shun-Ying, JIN Man etc. Molecular Cloning and Function Analyses of Two Ammonium Transporter Protein Genes from *Pyrus calleryana* [J]. ACTA HORTICULTURAE SINICA, 2013, 40(11): 2115-2126

链接本文:

<http://www.ahs.ac.cn//CN/> 或 <http://www.ahs.ac.cn//CN/Y2013/V40/I11/2115>

没有本文参考文献

- [1] 王敏, 董邵云, 张圣平, 苗晗, 王焯, 顾兴芳. 黄瓜果实品质性状遗传及相关基因分子标记研究进展[J]. 园艺学报, 2013, 40(9): 1752-1766
- [2] 王凌云<sup>1,2</sup>, 孙进华<sup>1</sup>, 刘保华<sup>1</sup>, 王家保<sup>1,\*</sup>. 荔枝水孔蛋白基因 *LcPIP* 的克隆与组织特异性表达研究[J]. 园艺学报, 2013, 40(8): 1456-1464
- [3] 李慧<sup>1,2,\*</sup>, 李刚波<sup>1,3,\*</sup>, 丛郁<sup>4</sup>, 常有宏<sup>1,2,\*\*</sup>, 蔺经<sup>1</sup>, 盛宝龙<sup>1</sup>. 杜梨类钙调磷酸酶B亚基蛋白基因 *PbCBL2* 的克隆和功能初探[J]. 园艺学报, 2013, 40(8): 1445-1455
- [4] 张俊芳<sup>1,2,3</sup>, 黄俊生<sup>3</sup>, 从汉卿<sup>2</sup>, 李志英<sup>2</sup>, 徐立<sup>2,\*</sup>. 香蕉抗逆相关基因 *MaERF* 的克隆与表达分析[J]. 园艺学报, 2013, 40(8): 1567-1573
- [5] 杨德翠, 张玉喜, 郑国生\*. 牡丹病程相关蛋白1基因的克隆及表达分析[J]. 园艺学报, 2013, 40(8): 1583-1590
- [6] 梁云, 袁素霞, 冯慧颖, 徐雷锋, 袁迎迎, 刘春, 明军. 百合肌动蛋白基因 *lilyActin* 的克隆与表达分析[J]. 园艺学报, 2013, 40(7): 1318-1326
- [7] 金雪花<sup>1,2</sup>, 洪艳<sup>1</sup>, 黄河<sup>1</sup>, 戴思兰<sup>1,\*</sup>, 朱嫫<sup>1</sup>. 瓜叶菊谷胱甘肽转移酶基因 *GST* 的分离及表达分析[J]. 园艺学报, 2013, 40(6): 1129-